
Základná škola s materskou školou Jacovce 

 

 

 

 

  Školské zvesti 
 

  2023/24   č.1 



Aj v tomto školskom roku sme sa zapojili do už 14. ročníka česko-slovenského projektu 

Záložka do knihy spája školy s témou: Inšpirujúci svet rozprávok, básní a príbehov. Našou 

partnerskou školou bola Základná škola Dobré z Českej republiky, kde sme odoslali balík 

s vytvorenými záložkami a spomienkové predmety. Naše záložky sme vytvárali na hodinách 

slovenčiny, tvorivého písania a tvorby projektov. Okrem toho, že sme vytvorili pestré, 

zaujímavé záložky, porozprávali sme sa o knihách, ktoré máme radi, ukázali sme ich 

spolužiakom.  

     

 

 

.....a zasa je tu obdobie, ktoré je najfarebnejšie, najpestrejšie v celom roku, bohaté na úrodu, 

ktorú zberáme. Možno aj preto je jesenný mesiac október venovaný našim starším 

spoluobčanom. Ich spomienky sú pestré a farebné, ich život je bohatý na úrodu zážitkov, 

spomienok a cenných rád. Preto sme aj tento rok venovali niekoľko podujatí. Pripravili sme 

reláciu do školského i obecného rozhlasu, napísali slohové práce, vyzdobili školskú jedáleň 

pestrými výkresmi a nacvičili program na vystúpenie pre spoluobčanov obce Jacovce 

i dôchodcov v domove seniorov sv. Marty v Jacovciach.  

                                                       



 

 

Na svete žije celkovo okolo osem miliárd ľudí.  Každý človek  je na tejto Zemi z iného 

dôvodu. Tak ako aj ja, aj vy máte nejaké životné poslanie. Aké je teda poslanie starých 

rodičov? Akú úlohu zohrávajú v našom živote? Starí rodičia sú členmi rodiny, jej 

neoddeliteľnou súčasťou. Prečo je však tomu tak? Čím sú takí výnimoční? V čom sa líšia od 

ostatných členov rodiny? Možno svojím vzhľadom, schopnosťami alebo nebodaj znalosťami? 

Myslím si, že odpoveďou nie je ani jedna z týchto možností. Výnimočnosť im zaručuje ich 

nezameniteľná láska a puto k svojim vnúčatám. Koľkokrát nám rodičia niečo zakázali a starkí 

za ich chrbtom povolili? Boli dverami do zakázaného raja. Často nám svojím vytrvalým 

rozprávaním a vysvetľovaním  odomkli bránu, za ktorou sa nachádzali všetky odpovede pre 

naše mnohokrát nezmyselné otázky. Ponúkli nám poznanie dovtedy nepoznaného. Boli 

našimi učiteľmi, ale zároveň aj príjemnými priateľmi. Boli naším trvalým útočiskom. Vždy 

sme sa mohli na nich spoľahnúť. Niekoľkokrát zastávali i úlohu našich opatrovníkov, ktorí 

nás chránili pred svetom ako malé mláďatká. Domnievam sa, že aj vďaka nim sme boli 

pripravení roztiahnuť krídla a letieť, keď sa pred nami prvýkrát otvorila brána do sveta. Čo je 

toho dôkazom? Podľa môjho názoru na to poukazuje najmä naša terajšia snaha o čo najväčšiu 

úctu k týmto našim ochrancom. Akú úlohu teda zohrávajú v našom živote? Čo je ich 

poslaním? Domnievam sa, že odpoveď by mohla byť natoľko rozsiahla, že by sa nezmestila 

na tento papier. Avšak je vôbec odpoveď až taká dôležitá? Nie je predsa len podstatnejšie to, 

že vždy boli, sú a aj budú významnou súčasťou nášho životného príbehu? 

               Bianka Križmová , 9.A 



Dokonalá stará mama 

 Keďže mám len jednu starú mamu a ostatných starých rodičov nie, tak si ju vážim ako 

najviac to len ide. A myslím si, že aj všetci ostatní by si mali svojich starých rodičov vážiť 

a uctievať. Predsa len už niečo zažili a majú kopu rád do života, ktoré by nám mohli pomôcť. 

Ja osobne moju starú mamu beriem ako moju druhú mamu. Viem, že keď bola mladá,  nemala 

ľahký život a nedostávala toľko lásky ako by potrebovala. Preto ma teraz veľmi teší, keď ju 

môžem navštíviť a vyčarovať jej úsmev na tvári. Myslím si, že všetci starí rodičia majú svoje 

vnúčatá najradšej ako len vedia a urobili by pre nich všetko na svete. Tá radosť, ktorá z mojej 

starej mamy vyžaruje, keď vidí jej vnúčatá, je obrovská. Predsa kto iný by ju vedel spraviť 

takou šťastnou keď nie my. Nikto iný mi nevie tak dobre porozprávať o mojej rodine, 

o našich zvykoch a tradíciách ako ona. Len ona mi vie uvariť a napiecť jej úžasné dobroty, 

pretože je výnimočná.  

Budem aj ja jedného dňa ako ona? Budú ma aj moje vnúčatá vnímať, tak ako ja vnímam ju? 

Pretože pre mňa je vzorom tej dokonalej starej mamy.  Veľa ľudí sa bojí starnutia, ale 

pohľadom na ňu som si aj ja uvedomila, že starnutie je pekné. Pretože s dostatkom životného 

elánu a lásky sa dá dokázať aj nemožné. 

Simona Grznárová, 9. A 

                                                   

Kedy je človek starý? 

  Od akého bodu sa človek zaraďuje do kategórie „starý“? Je tu nejaká prelomová čiara, kde 

ľudia pod ňou sú ešte „mladí“ a ľudia nad ňou sú už „starí“? Existujú vôbec také kategórie, 



alebo je to všetko len v našej hlave? V mojej hlave sa ľudia rozdeľujú na skupiny, ale nie sú 

to skupiny niekým dané. Sú to skupiny, ktoré som si sama vytvorila. Nie sú nikde napísané, 

ani v nich nie je nejaká „prelomová čiara“, ktorá ich rozdeľuje. To isté platí aj pre starých 

ľudí. Nikde nie je napísané, od akého veku sa človek počíta za starého. Mnoho starších ľudí 

hovorí, že sa cítia na 30 aj keď na pohľad vyzerajú inak. Možno nikdy nedospeli alebo 

dospieť nechcú. Nie každý chce zostarnúť a byť tá nepríjemná babička, ktorá žije s desiatimi 

mačkami a ohovára na každom kroku. Ani mne sa tá myšlienka nepáči. Radšej budem tá 

„cool“ babička. Tá, ktorá svoje vnúčatá berie na zmrzlinu a po ceste im rozpráva príbehy zo 

života. Alebo tá, ktorá neverí keď jej niekto povie, že nie je hladný a vždy má na stole 

prichystané minimálne dva druhy koláčov. Veľa ľudí berie starnutie ako negatívnu vec, ale ja 

si nemyslím, že to je úplne tak. Starnutie neznamená len, že šedivejú vlasy a vráskavie tvár. 

Starnutie môže byť pekná vec. Môže to znamenať, že sa človek netrápi s vecami tak ako za 

mlada. Možno práve vtedy sa človek vyrovná s chybami, ktoré spravil. Že nájde pokoj v jeho 

vlastnej mysli. Spriatelí sa sám so sebou a užíva si zaslúžené voľno. Veď čo iné sa dá robiť 

v tom veku, než konečne oddychovať?  Preto by sme si starších mali vážiť. Sú to ľudia, ktorí 

si toho prežili najviac a majú skúsenosti s mnohými vecami, ktoré nás ešte len čakajú.    

   Michaela Danišová 9.B                                                                    

Starí rodičia 

Keď som sa narodila, dostala som od mojich krstných plyšového medvedíka. Medvedík 

strednej veľkosti, šedý s farebnými kvetinkami na brušku. Mala som ho v postieľke, nosila 

som ho so sebou ako talizman šťastia k doktorke či zubárke. Tisla som sa k nemu v noci, keď 

som sa bála tmy. Bol so mnou na všetkých narodeninových fotkách. Proste v dobrom aj zlom. 

Postupne som na neho zabúdala. Ako som rástla, bolo mi trápne si ho niekam nosiť, fotiť sa 

s nim a podobne. Teraz smutne sedí na posteli a je zabudnutý. Bojím sa, čo by mi povedal 

a ako by sa ku mne zachoval,  keby  bol človekom.                                                                     

Naši starkí sú ako ten môj plyšový medvedík. Teda, uvažujem tak nad tým. Boli pri nás 



v dobrom aj zlom. Boli s nami, keď nás rodičia hrešili. Boli pri nás, keď sme doniesli zlú 

známku zo školy. Boli s nami, keď rodičia ešte pracovali. Mali na nás čas, na naše úvahy 

o živote a škole. Prišli pre nás do školy,  keď pršalo aj s dáždnikom, lebo ten svoj sme nechali 

doma. Navarili nám dobrý obed a išli kúpiť pizzu,  lebo sme mali na ňu chuť. A množstvo 

ďalších vecí, ktoré pre nás robili a robia. A my sme už veľkí a nevšímame si ich. Je nám 

trápne a s nimi „ ukazovať“.  Sedia v tichu ako plyšák a čakajú,  kým si ich znova všimneme. 

Medveď je z plyšu, bude tu stále. Starkí žiaľ nie. A preto ich nenechávajme bez povšimnutia, 

aby nám to raz nebolo veľmi ľúto. 

                                                                                                            Vivien  Kretíková,  9. B      

 

 

„Anča, ja mám nožík!“ je najznámejšia replika z populárnej veselohry, ktorá neodmysliteľne 

k nej patrí aj keď ju sám autor Jozef Hollý nikdy nenapísal. 17. októbra si žiaci 8. a 9. ročníka 

pozreli nové spracovanie tejto veselohry na doskách SND v Bratislave. Užili sme si naozaj 

hviezdne predstavenie so zvučnými menami slovenských hercov: Anna Javorková, Milan 

Ondrík, František Kovár, Jana Oľhová, Jana Kovalčíková, Štefan Bučko, Richard Autner, 

Emil Horváth. 

 



 

Aj tento školský rok sme sa zapojili do XI. ročníka súťaže Hovorme o jedle, ktorú vyhlasuje 

Ministerstvo pôdohospodárstva spolu s Ministerstvom školstva, vedy a športu. Zapojili sme sa 

do rôznych  ponúkaných aktivít – literárna súťaž, fotografická súťaž, výtvarná súťaž. 

Najlepšie príspevky sme odoslali do celoslovenského kola.  

Neplytvám potravinami - čas ukázať lásku našej planéte 

 Skutočne ukazujeme lásku našej planéte alebo si to len myslíme? Môžeme si myslieť, že keď 

zasadíme jeden strom, tak našej planéte pomáhame.  A ja nehovorím že nie. Sadenie stromov 

jednoznačne pomáha našej planéte, ale stačí to? Je to vážne všetko, čo môžeme urobiť? Aj 

malé odklonenie od nášho pohodlného životného štýlu by mohlo  značne pomôcť našej 

planéte vrátiť sa do starých koľají. Namiesto toho, aby viac ako tretina našich kúpených 

výrobkov skončila v koši, by sme si najprv mohli poriadne premyslieť, čo skutočne 

potrebujeme. V tom nám môže pomôcť aj napríklad nákupný zoznam. Na prvý pohľad to 

neznie ako veľká zmena.  Veď,  všetko čo stačí spraviť,  je napísať si na kúsok papiera,  čo 

všetko chceme kúpiť. K tomu nám to môže značne pomôcť aj finančne a navyše tým 

pomáhame aj našej planéte.  Na vine však nie sme len my. Aj keď výrazne prispievame 

k potravinovému odpadu približne 112 kg na obyvateľa ročne, obchodné reťazce sú na tom 

oveľa horšie. Len v roku 2016 vyhodilo 5 obchodných reťazcov dokopy 15 tisíc ton 

použiteľných potravín, pričom na Slovensku žije takmer milión ľudí na kraji chudoby. Keby 

si len Slovensko uvedomilo, aké množstvá ton potravín ročne vyjdú nazmar, som si istá, že by 

s tým niečo začalo robiť. Už len pre tie chudobné rodiny, čo žijú z ruky do úst, by aj kúsok 

chleba bola obrovská pomoc. Tých toto plytvanie jedlom trápi viac ako kohokoľvek iného. 

Ako toto všetko ale zmeniť? Hovorí sa, že s výchovou treba začať od mala. Vychovať 

dospelých je veľmi ťažké, ale ak by deti v škole, v médiách, na obľúbených sociálnych 

sieťach počuli a videli, ako plytváme potravinami, prijali by to, vnímali by to a možno by 

vychovali aj svojich „obľúbených“ dospelých, teda rodičov.   Plytvanie potravinami je 

celosvetový problém. Negatívne ovplyvňuje životné prostredie, aj našu peňaženku. Bohužiaľ, 

momentálne patrí medzi tie „menej dôležité“ problémy. Aj keď je veľmi závažný a jeho 

vyriešením by sa mohla čiastočne vyriešiť aj chudoba, sú tu viac dôležité problémy, ktoré si 



vyžadujú väčšiu pozornosť.  To znamená, že plytvanie potravinami je akoby v čakacej rade za 

ostatnými viac dôležitými témami. Čiže pokiaľ nevyriešime tie, nie som si istá, či sa dočkáme 

vyriešenia tohto.   

  Michaela Danišová, 9. B 

V súčasnosti máme jedla pomerne dosť. V obchodoch nájdeme rôzne druhy pečiva, 

mliečnych potravín, sladkostí a všetkých výrobkov. Máme naozaj širokú ponuku, z ktorej si 

môžeme vyberať. To však môže byť aj jeden z dôvodov, prečo si ľudia nevážia jedlo. Príde 

im to ako samozrejmosť, ani to neriešia a potom plytvajú jedlom. Je to negatívna stránka 

vyspelosti ľudstva. V minulosti to bolo inak. Starí rodičia mi spomínali, že nemali až taký 

veľký výber jedla, v obchodoch mávali základné potraviny, pár druhov keksíkov či pečiva a 

stačilo im to. Boli vďační za to, čo mali a vážili si aj málo. To v súčasnej spoločnosti chýba. 

Ďalším dôvodom plytvaniu jedla môžu byť aj obaly potravín, ktoré svojou farebnosťou alebo 

výstrednosťou upútajú našu pozornosť. Niekedy takéto produkty, ktoré nás nalákali môžu 

spôsobiť plytvanie potravín tým, že sme si kúpili niečo, čo by sme si inak ani nekúpili a 

následne ich nespotrebujeme a vyhodíme. Preto by sme si pri nákupe mali viacej všímať 

kvalitu ako kvantitu výrobkov. Ako môžeme zabrániť plytvaniu potravín? Dôležité je, aby 

sme ich správne skladovali. Zachováme tak ich čerstvosť a zabránime tomu, že by sa 

potraviny mohli znehodnotiť. Ako ich správne skladovať sa dozvieme aj na obale výrobku. 

Môže to byť znázornené v textových popisoch, alebo aj v tvare piktogramov. Môžeme tam 

nájsť odporúčanú teplotu skladovania, ktoré označujú ideálnu teplotu pre určité potraviny. 

Mali by sme tieto odporúčania dodržiavať, aby sme potraviny zachovali čerstvé a bezpečné na 

konzumáciu. Je dobré, aby sme využili zvyšky potravín. Môžeme ich využiť na prípravu 

ďalších jedál, napríklad: zo zvyšnej zeleniny pripraviť polievky, nátierky, z ovocia ovocné 

nápoje, koláče a zo zvyškov pečiva môžeme spraviť opekané chlebíčky a veľa ďalších vecí. 

Ďalšou možnosťou je zvyšky zmraziť, aby sa predĺžila ich trvanlivosť. Po rozmrazení ich 

potom môžeme použiť. Ďalší spôsob, ako zabrániť plytvaniu potravín je aj plánovanie 

nákupov. Mali by sme kúpiť len to, čo naozaj potrebujeme. Taktiež by sme mali sledovať 

dátum exspirácie a potraviny využiť včas. Minimalizácia plytvania potravín je veľmi dôležitá 

pre naše životné prostredie aj spoločnosť. Mali by sme túto informáciu šíriť, aby sa to 

dozvedelo čo najviac ľudí a aby sa šetrenie potravín stalo súčasťou nášho každodenného 

života. Každý z nás môže prispieť, či už len malými krokmi, pretože aj to má veľký význam. 

      Tatiana Reiselová, 8. A 



                             Exkurzia do planetária a hvezdárne  v Hlohovci 

V pondelok 18. 9. 2023 sme sa my,  tretiaci a štvrtáci, spolu so svojimi pani učiteľkami 

Bielichovou a Brachovou zúčastnili exkurzie v planetáriu a hvezdárni v Hlohovci. O tom, že 

každá noc má svoju moc, sme sa mohli presvedčiť i za bieleho dňa. Usadili sme sa do 

pohodlného kresla a v kupole nad našimi hlavami sa otvorilo čarovné nebo s rôznymi 

astronomickými javmi. Vďaka potulkám malej Kamilky sa naši žiaci dostali až ku hviezdam. 

Oboznámili sme sa so súhvezdiami severnej oblohy, ktoré pripomínajú rôzne zvieratá a iné 

obrazy, ktoré dostali pomenovania v období starovekého Grécka. Nakoľko nám počasie 

naozaj prialo, mohli sme prostredníctvom obrovského ďalekohľadu nakuknúť na škvrny na 

Slnku.  

Návšteva planetária bola pre našich malých objaviteľov nezabudnuteľným zážitkom.  

                   Mgr. Petra Brachová 

 

 

 

  

 

 

 

           

 

Dňa 19. 10. 2023 sa žiaci 5.A a 6.A triedy zúčastnili exkurzie do Valašskej Belej. Navštívili 

Sklársky skanzen, kde sa netaví sklársky kmeň, ale recykluje sa staré sklo. Z neho sa vyrábajú 

rôzne originálne výrobky – bytové dekorácie, suveníry a repliky starodávneho skla. Žiaci si 

pozreli ukážku fúkania a tvarovania skla, ktorú im predviedol sklársky majster ľudovej 



umeleckej výroby, pán Peter Dolinaj. Na záver si žiaci mali možnosť kúpiť si umelecké 

výrobky zo skla, ktoré pán Dolinaj vyrobil.  

                                    

                       

Dňa 18.10. 2023 sme pripravili v našom ŠKD akciu s názvom Šarkaniáda. Počas vydareného 

počasia nám priaznivo vial vietor. Tým, ktorým sa darilo, boli nadšení... a keď po chvíli 

prišiel veľký vetrisko - vysoko lietajúce šarkany sa "odtrhli" a odleteli deťom do 

neznáma....Tým, ktorým sa dovtedy nedarilo - zrazu zázrak: aj im sa vznášali krásne farebné 

šarkany. Miešali sa emócie radosti, šťastia ale aj plaču...Nakoniec všetko dobre dopadlo - 

každý si naspäť odniesol svojho šarkana. Určite o rok akciu zopakujeme. Bolo to príjemne 

strávené popoludnie pre všetkých zúčastnených. " Nielen šarkany ale aj deti lietali. " 

                                                                                               Hana Kamenská, vychovávateľka 

Stvorení pre Stvorenie 
V stredu 18. októbra prváci a druháci navštívili divadelné predstavenie, ktoré využíva 

techniku čierneho divadla o stvorení sveta. Jednoduché  prerozprávanie známych príbehov 

inšpirované biblickými i vedeckými teóriami o počiatku sveta vtiahlo deti do príbehu 



a ponúklo im priestor na fantáziu aj vychutnanie si úžasných momentov hry svetla a tmy. 

Farebnosť scény a tajomstvo príbehu splnili naše očakávania a podčiarkli dôležitosť krásy 

ukrytej nielen v prírode ale všade okolo nás.  

   

 

                         Výchovný koncert VIKTOR 

5. októbra medzi deti zavítal Viktor Guľváš – VIKTOR. Viac ako 25 rokov koncertuje pre 

deti. Tie naše najmladšie –  z prvého stupňa -   mali možnosť užiť si atmosféru jeho koncertu. 

Deti boli aktívne zapojené do spievania i tancovania. Pesničky Šašo, Afrika či To sme my si 

pospevovali ešte celý deň. 

    

 

 

 



Testovanie pohybových predpokladov žiakov 1. a 3. ročníka 

Tretí októbrový týždeň si prváci a tretiaci otestovali svoje pohybové predpoklady. Deti boli 

rozdelené do skupín. Pred každou disciplínou im boli vysvetlené a ukázané jednotlivé cviky. 

Testovanie prebiehalo pod vedením p.uč. Rybnikára a p.uč. Bedeovej za asistencie žiakov 

z 9.A a 7.A. a triednych uč. 1.A a 3.A. 

Prváci                                                                   Tretiaci 

   

                                                                                                              Triedne p. uč. 1. A a 3. A 

Podľa prieskumu medzi prvákmi sa im v škole najviac páči: 

1.telesná výchova – 16 prvákov 

2.výtvarná výchova a omaľovanky minecraft – 8 prvákov 

3.čítanie, písanie, diktáty, Šlabikár, učenie – 12 prvákov 

4.angličtina, prestávky a pani učiteľky – 4 prváci 

...a malá ukážka zo školských lavíc... 

     



Kynologické vystúpenie 

4. októbra si mali možnosť deti z ŠKD pozrieť kynologické vystúpenie našej bývalej žiačky 

Nikolky Kmeťovej – psovodky, členky kynologického klubu v Prašiciach so svojou fenkou 

Bonnie. Pozreli sme si rôzne triky, povely, aportovanie, základy poslušnosti, prenášanie 

loptičiek či vyštekávanie správnych výsledkov matematických príkladov. Deti boli aktívne 

zapojené do hádzania loptičky, či pripínanie príkladov na jej vodítko. 

 

 

Podujatie sa uskutočnilo v školskej knižnici dňa 23. 10. 2023 od 7. 40 do 13. 00 hodiny. 

Akciu pripravili spolu so školskou knihovníčkou členovia literárno-dramatického krúžku. 

Zamerali sme sa na odbornú literatúru a všetky aktivity smerovali k tomuto typu literatúry. 

Aktivity boli rozdelené pre žiakov 1. a 2. stupňa zvlášť. 

Pre žiakov 1. stupňa sme pripravili jednoduchú prezentáciu, ktorú odprezentovali členovia 

literárno-dramatického krúžku. Najskôr sme sa pýtali, či žiaci vedia, čo znamená vystúpiť 

z tieňa, spoločne sme sa dopracovali k výsledku, že práve učenie, využívanie encyklopédií 

nám otvára možnosti byť v niečom výnimoční, v tom, čo nás zaujíma. V prezentácii sme 

žiakom prvého stupňa vysvetlili pojem encyklopédia, kde sa vzal tento názov, z akého jazyka, 



odprezentovali sme rôzne typy encyklopédií, najväčšie slovenské encyklopédia.  Potom sme 

pre žiakov pripravili krátky kvíz, v ktorom žiaci súťažili samostatne. 

Pre žiakov druhého stupňa sme pripravili náročnejšiu prezentáciu o encyklopédiách, 

odprezentovali sme najvýznamnejšie slovenské i svetové encyklopédie, históriu vzniku tohto 

žánru i súčasné moderné formy encyklopédií. Po odprezentovaní žiaci 2. stupňa absolvovali 

kvíz. 

Poslednou aktivitou žiakov druhého stupňa bolo vytvorenie krátkej recenzie encyklopédie, ktorú 

si v školskej knižnici vybrali – písali, čo obsahuje encyklopédia, pre koho je určená, prečo si 

zvolili túto encyklopédiu, ako súvisí s ich budúcim povolaním, ktoré by chceli v budúcnosti 

robiť. Záver aktivity: Odborné knihy, encyklopédie ich môžu nasmerovať, kam majú ísť, môžu 

vystúpiť z tieňa všednosti, majú šancu byť výnimoční, ukázať v čom sú výborní. Dostanú sa 

k veľkému množstvu informácií, ktoré ich môžu ovplyvniť aj pri výbere budúceho povolania.  

 

 

 

                                              



 

 


